
 

ë چرا ویلموتس نجیب شد؟
مهدی تاج، رئیس ســابق فدراســیون فوتبال ایران درباره اینکه چرا گفته بود ویلموتس 
نجیب اســت، چنین توضیح داد:» برای 8 ماه فعالیت به او 2 میلیون یورو پول دادیم که 
1.3میلیون این پول حقوق خودش بود. گفتند که چرا ما به ویلموتس گفته ایم نجیب، اما 

او 4 ماه حرفی از حقوقش نزد.«
ë پول ویلموتس از کجا تأمین شد؟ 

تــاج دربــاره اینکــه پول ویلموتــس از کجا پرداخت شــد و این انتقاد وجــود دارد که پول 
کارگران به جیب ویلموتس رفته اســت، گفت: »این پول را شــرکت شستا داد اما مربوط به 
خود شســتا نبود. به خاطر شــرایط تحریم، ما به ستاد بحران و ســتاد تحریم نامه زدیم که 
معاون اول و 9 وزیر پای نامه را امضا کردند تا پول را به ما بدهند. این پول را هم قرار شــد 

فدراسیون فوتبال پس بدهد و پول کارگران نبوده، بلکه قرض بوده است.«  
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مهــدی تــاج بالاخــره ســکوتش را شکســت و بعــد 
از مدت هــا بــه بیــان نکاتــی دربــاره قــرارداد مارک 
ویلموتس ســرمربی پیشــین تیم ملی پرداخت. در 
بین صحبت های رئیس پیشــین فدراسیون فوتبال 
نکاتــی عجیب و قابــل تأمل دربــاره قــرارداد مربی 
بلژیکــی وجــود دارد. تــاج اعلام کرد کــه ویلموتس 
توســط نهــادی کــه او از آن تحــت عنــوان »مرکــز 
فرهنگــی ایــران و هلنــد« بــه وزارت ورزش معرفی 
شــده و فدراسیون هم پس از اینکه با دو گزینه دیگر 
یعنــی هروه رنــار و یولــن لوپتگی به توافق نرســید، 
گزینه ســوم یعنی مارک ویلموتــس را انتخاب کرد. 
سیدمصطفی هاشــمی طبا، رئیس اســبق سازمان 
تربیــت بدنــی و کمیتــه ملی المپیــک دربــاره رویه 
انتخاب ویلموتس به خبرنگار»ایران« گفت:»اینکه 
یــک مرکز یــا دفتــر فرهنگــی ســرمربی معرفــی یا 
پیشــنهاد کند، بــرای خود مــن عجیب و بی ســابقه 
اســت. ایــن نامه اصــلًا نباید دریافت می شــد چون 
کار بی معنایی است ولی حالا می گوییم که دل شان 
ســوخته و معرفــی کردنــد و فرض کنیم آقــای وزیر 
هم نوشــته اند رسیدگی شود. سؤالی که برای من به 
وجــود آمده این اســت که چرا حــالا این صحبت ها 
مطرح شــده اســت.« در روزهایی که بحــث قرارداد 
با سرمربی جدید مطرح بود، تاج تأکید کرد که رقم 
قرارداد ویلموتس بیشتر از کارلوس کی روش نیست 
ولی حالا مشــخص شــده که دســتمزد مرد بلژیکی 
بــرای یکســال 2/2 میلیــون یــورو بــوده در حالی که 
کــی روش 1/4 میلیون دلار دریافــت می کرد. این در 
حالی اســت که ویلموتس از لحاظ رنکینگ مربیان 
جهانــی در رده ای پایین تــر از کــی روش قــرار دارد. 
هاشــمی طبــا در این بــاره هم صحبــت کرد:»برای 
مــن هم عجیب اســت که از اینجا بــه بلژیک رفتند 
و چنیــن قــرارداد کلانی بســتند. در حالــی که مربی 

خــوب بیکار در اروپا زیــاد داریم. کی روش هر عیبی 
داشــت، حداقــل یــک حســن داشــت و اینکــه بــه 
تیمش تعصب داشــت در حالی که ویلموتس تیم 
را رهــا کرد و رفت و گفت یــا پول بدهید یا نمی آیم. 
بعــد هــم آقایــان 2 میلیــون یــورو بــه او داده اند که 
خیلــی روش بچگانــه و ابتدایی بوده اســت. تازه اگر 
خــدای نکــرده در آن حــرف دیگری نباشــد. به نظر 
من آن چیزهایــی که از این قــرارداد اعلام کرده اند، 
نشــان می دهد که این، یک قرارداد کاملًا یکطرفه و 
بی معناســت.« سؤالی که به وجود می آید این است 
کــه با توجــه به شــرایط موجود، چــرا در زمــان عقد 
چنیــن قراردادهایی نهادی نظــارت نمی کند تا این 
همه ابهام و اشکال به وجود نیاید؟ هاشمی طبا به 
این موضوع چنین پاســخ داد:»این قــرارداد را دفتر 
حقوقــی وزارت ورزش بایــد قبــل از امضا رســیدگی 
می کــرد. موضوعــی کــه شــنیده ام و از آن مطمئــن 
نیســتم، این است که وقتی آقای تاج می خواسته به 
آنجا برود، خود فدراسیون یک قرارداد پخته شده ای 
را به ایشان می دهد که قرارداد را بر اساس آن امضا 
کند. حالا می توانند بگویند نه یا اطلاعات من اشتباه 
است ولی آن چیزی که آنجا امضا شده با آن چیزی 
کــه در پیش قرارداد بوده مغایر اســت. رقم قرارداد 
هم برای من عجیب اســت. باید هر 3ماه 500 هزار 
یورو به او می دادند که سالی 2 میلیون یورو می شود. 
حالا اینکه چطور شــده 2 میلیون یورو بــه او داده اند 
را نمی دانم. در ضمن پول را هم از شســتا گرفته اند 
کــه غیرقانونــی اســت چــون خــروج ارز غیرقانونی 
اســت.« حــالا که این اتفــاق افتاده، چطور می شــود 
خاطیان این قرارداد را شناسایی و به مردم معرفی 
کرد. رئیس اســبق سازمان تربیت بدنی گفت:»این 
کار ســازمان بازرسی کل کشور اســت که کار ساده ای 
است. یا می رسند به اینکه سهل انگاری بوده، یا اینکه 
کار خوبی بوده یا اینکه خدای نکرده سوء استفاده ای 
صورت گرفته اســت.« بــا این حال به نظر می رســد 

ایــن کار خیانت بــه فوتبال ملی و مردمی اســت که 
عاشــق این رشته هســتند. هاشــمی طبا در این باره 
گفت:»کســی که در ایــن مملکــت دلار در می آورد، 
می فهمد که دلار و پول یعنی چه اما وقتی که خرج 
از کیســه میهمان بود، حاتم طایی شدن آسان بود. 
وقتی پول ملت این طور به حراج گذاشــته می شود، 
معلــوم می شــود کــه اصــلًا پــول را نمی شناســند یا 
اینکه پول را می شناســند و یک قضایــای دیگری در 
میان اســت. نمی دانــم. در حالی که بــرای یک دلار 
آن جان خیلی ها به خطــر می افتد تا این ارز فراهم 
شــود اما این طــور به تاراج می رود.« تاج در بخشــی 
از صحبت های خود با افتخــار از ظرافت در قرارداد 
صحبت کرد و اینکه هر طرفی فسخ کند، فدراسیون 
هاشــمی طبا  بدهــد.  غرامــت  مــاه   3 تنهــا  بایــد 
دربــاره این موضــوع چنین نظــر داد:»معمــولاً در 
قراردادهایــی کــه در ایران بســته می شــود، یک ماه 
غرامــت می دهنــد اما ســؤالی که به وجــود می آید 
این اســت که اگــر او درخواســت داده بــوده قرارداد 
فســخ شــود، حالا چرا ما باید غرامت بدهیم؟« در 
چند وقت اخیر بحث اصلاح اساســنامه هم بسیار 
داغ بــوده اســت. در اصلاحیه جدیــد بازیکنانی که 
بــالای 100 بــازی ملــی دارنــد هــم می تواننــد برای 
ریاســت فدراســیون ثبت نام کنند و در این شــرایط 
بحث حضور چهره هایــی مانند علی دایی، مهدی 
مهدوی کیا، جواد نکونام و علی کریمی مطرح شده 
که دارای چنین شــرایطی هستند. نظر هاشمی طبا 
درخصوص این موضوع چنین اســت:»به نظر من 
اگر آقای علی دایی قبل از اینکه وارد مربیگری شود، 
وارد این سیستم می شد، بهتر بود ولی توانایی دیگر 
دوســتان را نمی دانم. البته این شرط، شرط خوبی 
نیست چرا که بازی کردن با توانایی در مدیریت دو 
مقوله متفاوت اســت و باید شرط مدیریت کردن را 
می گذاشتند، نه بازی کردن اما در کل علی دایی به 

نظرم شایستگی این کار را دارد.« 

معرفی مربی از طرف یک مرکز فرهنگی بی سابقه است
مصطفی هاشمی طبا در گفت و گو با »ایران« قرارداد ویلموتس را به نقد کشید
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استقبال فیفا از تغییرات اساسنامه فوتبال ایران
یکــی از مهم تریــن ایرادهای برطرف شــده در پیش نویس جدید اساســنامه 
فدراسیون فوتبال حذف وزیر ورزش و معاونش از مجمع فدراسیون فوتبال 
اســت. ضمــن اینکه تغییــرات دیگری هم در این اساســنامه صــورت گرفته 
اســت. به گزارش مهــر، پیش نویس اصلاح کــه روز جمعه برای فیفا ارســال 
شده، مورد استقبال قرار گرفته و تغییرات مد نظر فیفا نگاه مثبت این نهاد 
به فوتبال ایران را به همراه داشته است. براساس این گزارش قرار است فیفا 
پس از بررسی های لازم روز دوشنبه پیش نویس اساسنامه فدراسیون فوتبال 
ایران را برای کنفدراسیون آسیا ارسال کند تا این نهاد هم نظرات کارشناسی 
خود را اعلام کند. فیفا و ای اف سی جمعه پیش رو نظر نهایی خود در مورد 

پیش نویس اساسنامه فدراسیون فوتبال ایران را اعلام خواهند کرد. 

پرونده مارک ویلموتس و یک مجرم تازه
گفت وگوی جمعه شــب مهدی تاج، رئیس پیشــین فدراســیون فوتبال یک 
نکتــه تازه داشــت؛ اشــاره به اســم یک مرکز فرهنگــی اروپایی. تــاج گفت که 
مرکــز فرهنگی ایران و هلند نامه ای را به مســعود ســلطانی فــر، وزیر ورزش 
داده و ســه مربی خارجی را معرفی کرده که ســلطانی فر با پاراف این نامه، 
آن را بــه شــخص رئیــس فدراســیون ارجاع داده اســت. این در حالی اســت 
که ارائه خدمات توســعه تجاری، تســهیل کننده از A تا Z، خدمات حقوقی، 
مأموریت های تجــاری به ایران و هلند، تحقیقات بازاریابی، تطبیق تجارت، 
ثبــت شــرکت جدیــد، مســتندات واردات و صــادرات، لجســتیک، خدمات 
پرسنلی، شبکه ســازی و اطلاعات مربوط به قوانین تجارت از جمله وظایف 
این شــرکت اســت و مرکز فرهنگی ایران و هلند هیچ وظیفه ای درخصوص 
فعالیت های ورزشــی ندارد. مشــخص نیســت که ایــن مرکــز از طریق کدام 
دسترسی توانسته نامه خود را به دست عالی ترین مقام ورزش ایران برساند 

تا این نامه در اختیار مهدی تاج قرار بگیرد.

کمک به کنترل کرونا در فوتبال با شروع تمرینات  
یحیی گل محمدی، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درباره 
شــرایط بازیکنــان بعــد از شــروع مجــدد تمرینــات اظهار 
کرد:»چند مشــکل داشــته ایم و بشار رســن و اوساگونا هنوز 
به تمرینات برنگشــته اند و رادوشویچ هم دیر به تمرینات 
برگشــت. یکــی دو مصــدوم هــم در تمرینات داشــته ایم. 
ضمن اینکه در شــروع بازی ها هم بازیکــن محروم داریم. 
به همین خاطر نگران این مســائل در شروع لیگ هستم و 

امیدوارم باشگاه مشکلات بازگشت خارجی ها را برطرف کند. خوشحالیم که 
شــروع تمرینات و همین طور رعایت پروتکل بهداشــتی ابلاغی به باشگاه ها 
باعث شد وضعیت ابتلای مربیان و بازیکنان و سایر اعضای تیم ها مشخص 
شــود و در نهایــت این چند نفــر از تیم ها و جامعه جدا شــدند. این اتفاق به 
همه تیم ها کمک کرد و در واقع شروع تمرینات باعث شد وضعیت کرونا در 

فوتبال مشخص و کنترل آن راحت تر شود.«

محرومیت فولاد از ۳ پنجره نقل و انتقالاتی
باشگاه فولاد خوزستان به دلیل بدهی به سیلوا سوارس، بازیکن برزیلی توسط 
فیفا از سه پنجره نقل و انتقالاتی محروم شد و جواد نکونام سرمربی این تیم 
نمی تواند بازیکنی را تا پایان لیگ بیست و یکم جذب کند. پیش از این سعید 
آذری مدیرعامل این باشــگاه نســبت به این موضوع هشــدار داده و گفته بود 
این بدهی قبلی فولادی ها می تواند دردسرساز شود که با این جریمه سنگین 
این هشدار حقیقت پیدا کرد. فیفا همچنین تأکید کرده که در صورت پرداخت 

بدهی این بازیکن، محرومیت فولادی ها بلافاصله برداشته می شود.

کمک مالی اسطوره NBA برای  برابری نژادی
پس از کشــته شدن جورج فلوید، مرد سیاه پوســت امریکایی به دست افسر 
سفید پوست شــهر مینیاپولیس از ایالت مینه سوتا در ایالات متحده امریکا، 
مایکل جردن اسطوره بسکتبال NBA به همراه برند جردن مبلغ 100 میلیون 
دلار را بــه ســازمان های حمایت کننــده از برابــری نــژادی اختصــاص دادند. 
 مایکل جردن و کمپانی نایک همچنین برند جدیدی با شعار »برند مایکل 

برای جامعه سیاه است« را راه اندازی کردند. 

واقعیت های مصاف دولت با کرونا
احمد میدری، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  در گفت و گو با »ایران« تشریح کرد

ë  ،تا اینجا درباره بیمه بیکاری، وام به بنگاه ها برای حفظ اشتغال 
وام یک میلیون تومانی برای یارانه بگیران و بســته های معیشتی 
بــه نیازمندان بحث شــد. در کنار این ها، آیا ســامانه های رفاهی و 
اطلاعاتی کشــور، همه افراد را تحت پوشــش قرار داده است؟ آیا 
هســتند افرادی که همچنــان از دایره کمک های دولتــی، با وجود 

همه این بخش ها، بیرون مانده باشند؟
یــک میلیــون خانــواده ای کــه بســته های معیشــتی بــه آنان 
تعلــق گرفت، کســانی بودند کــه جزو کمیته امداد یا بهزیســتی 
هــم نبودند. بــه طور کلی نیازمندان ما دو گروه هســتند؛ گروهی 
کــه بــه کمیته امــداد و بهزیســتی مراجعه می کننــد و عده دیگر 
بــه مؤسســه های خیریــه. عده دیگری هم هســتند که براســاس 
اطلاعات ما، نیازمند محســوب می شــوند، ماننــد بچه هایی که 
بیرون از مدرسه هستند و تحت پوشش هیچ جایی هم نیستند. 
از ســوی دیگر، گروه هایی هستند که متشــکل بوده که می توانند 
جزو نیازمندان باشند، اما ما نیازمندانی داریم که هیچ جا دیده 
نمی شــوند، مانند همین یک میلیون خانواده. از ســوی دیگر با 
شــیوع کرونــا رانندگان تاکســی هم آســیب دیدنــد و درآمدهای 
آنان بشــدت کاهش یافت. ابتدا قرار بود بــه این افراد، علاوه بر 
یــک میلیون تومــان وام یارانــه بگیران، یک میلیــون تومان وام 
دیگر داده شــود، اما درنهایت تصویب شــد که 6 میلیون تومان 
به عنوان وام کارفرمایی به این افراد داده شود. همچنین کسانی 
هســتند که وضعیت آنان از رانندگان تاکســی بسیار بدتر است، 
مانند دستفروشان. یکی از مشکلات نظام حمایتی کشور، مواجه 
بودن با مشــاغل غیررسمی اســت که به هر معنایی غیررسمی 
محســوب می شــوند، به همین دلیل هر از گاهی با آنان برخورد 
فیزیکی می شود که دستفروشان یا کولبران از این جمله هستند. 
قانون فعالیت این مشــاغل را به رســمیت نشــناخته اســت. در 
وزارت کار، معتقدیــم براســاس پروتکل هــای بین المللــی کــه 
عضو آن هســتیم، دولت باید به ســمت رسمی ســازی مشاغل 
غیررســمی حرکــت کند، مگر مشــاغلی که علاوه بر غیررســمی 
بــودن، غیرقانونــی هــم هســتند، ماننــد توزیــع مواد مخــدر که 
هــم غیررســمی و هــم غیرقانونــی اســت که بــا دستفروشــی یا 
کولبــری متفاوت اســت. بنابرایــن، این چالش همیشــگی میان 
وزارت تعــاون، کارو رفــاه اجتماعی و دســتگاه های دیگر اســت، 
به این ترتیب که ما باید مشــاغل غیر رســمی کــه به مردم زیان 
نمی رسانند رسمی کنیم. امیدواریم در شرایط کرونا که هم رأیی 
و همگرایی بیشتری میان دستگاه ها ایجاد شده است، تحولی در 

این زمینه ایجاد شود.

ë  تا اینجا معلوم شــد که سیاســت های حمایتــی و تأمین رفاه در 
دوره کرونا، سیاســت های چندلایه و میان بخشــی اســت، یعنی 
هم بایــد آمــار و اطلاعات دقیــق هر بخــش از گروه هــای هدف را 
داشته باشید و اجرای این سیاست ها و نحوه اجرا، نیازمند تعامل 
دســتگاه های مختلف اســت. آیا پایگاه اطلاعاتی کشور ما توان و 

ظرفیتش را داشت؟
پاســخ من مثبت اســت، هرچنــد خلأهایــی وجــود دارد. به 
عنــوان مثــال یکــی از خلأهــای اطلاعاتــی کشــور ایــن اســت که 
دستفروشــان را نمی شناسیم. یا بخشــی از مسافرکش ها مجوز 
دارند که وجود تاکســی های اینترنتی کمک زیادی به شناســایی 
این افراد کرد و باعث شد تصویر بهتری از شاغلان کشور داشته 
باشــیم. اما همان طور که گفتم، از 24 میلیون  شــاغل در کشور، 
17 میلیون بیمه شده هستند، بنابراین 7 میلیون نفر فاقد تأمین 
اجتماعــی و جزو نقاط کور رادار تأمین اجتماعی و نظام رفاهی 
محســوب می شــوند، یعنــی 7 میلیون ایرانــی کار می کننــد، اما 
بیمه ندارنــد. یک حادثه کوچک برای افــرادی که بیمه ندارند، 
می توانــد کل خانــواده را زیــر خــط فقر قــرار دهــد. بنابراین این 
نقصان ها هست. اما درباره آن یک میلیون خانواده یا 3 میلیون 
نفــر نیازمنــد شناســایی شــده، می دانیــم کــه مثلًا بیمــه تأمین 
اجتماعی ندارند، یا سیستم بانکی می گوید اطلاعات آنان نشان 

می دهد جزو فقیرترین افراد هستند و خودرو هم ندارند.
ë و تصویر کلی از حمایت های کرونایی دولت چه خواهد بود؟

می تــوان ایــن تصویــر را داد: یــک؛ کســانی که شــاغل دولت 
یــا بازنشســته ها بودند که دولت بــا همه تنگناهایی که داشــت، 
افزایــش حقوقــی بــرای این هــا درنظــر گرفــت. دو؛ بــرای کل 
خانواده ها وام یک میلیون تومانی داده شــد که می دانیم بسیار 
کــم اســت و مشــکل چندانــی را حل نمی کنــد، اما بایــد در نظر 
گرفــت که درآمدها و منابع دولت ایــران مانند همه دولت ها از 
محــل درآمدهای مالیاتی، گمرکی و فــروش برخی محصولات 
آن اســت. بــه عنوان مثــال، تا پیــش از کرونا در کشــور روزانه 90 
میلیون لیتر بنزین فروخته می شــد کــه در دوره کرونا این میزان 
به 30 میلیون لیتر رســید که این یعنی کاهــش درآمد دولت. یا 
درآمدهــای گمرکی ناشــی از واردات و صادرات بشــدت کاهش 
یافت. سوم اینکه علاوه بر وام یک میلیون تومانی، یک میلیون 
خانواده یا 3 میلیون نفر بسته معیشتی دریافت کردند، چهارم، 
بیمــه بیکاری اســت. امــا باید توجه داشــت کــه در کنــار این ها، 
12 هــزار میلیــارد تومان برای هزینه های بهداشــتی تأمین شــد 
کــه ایــن رقم یعنــی افزایــش 30 درصــدی بودجه هــای درمان 

کشور. با همه این ها، ابعاد بحران کرونا در دنیا بسیار زیاد است. 
اکونومیســت در گزارشــی از وضعیــت امریکا نوشــت تاکنون )تا 
زمــان گزارش ایــن رســانه( 6 میلیــون امریکایی بــرای دریافت 
بیمه بیکاری ثبت نام کرده اند که گاه در یک هفته 2 میلیون نفر 
ثبت نام کرده اند. درحالی که از 1980 تا امروز، بیشــترین میزان 
بیکارشــدگان در امریکا در یک هفته، 650 هزار نفر بوده اســت. 
یا ســازمان بین المللــی  کار ابتدا پیش بینی کــرد 5 تا 20 میلیون 
نفــر بیکار شــوند، دو هفته بعد اعلام کرد ابعــاد بحران کرونا به 
گونه ای اســت کــه تعداد بیــکاران در جهــان را 300 میلیون نفر 

پیش بینی می کنیم.
ë  در مقدمــه کتــاب »توانمندســازی حکومت« اشــاره کردید که

گســترش ارتباطات باعث شده مردم کشــورهای جهان، به رغم 
تفــاوت درآمدها و تــوان اقتصادی دولت هــا، انتظار یکســانی از 
دولت ها داشــته باشــند. مثلًا در ایــران، ابتــدا انتقاد شــد که چرا 
طول قرنطینه فقط دو هفتــه بود، در مرحله بعد، ابعاد کمک های 
حمایتی ایران با کمک های کشــورهای توســعه یافته مقایسه شد. 

این مقایسه دقیق است؟
یکی از مشــکلات سیاســتگذاری همین مقایســه ها اســت. در 
یکی از جلسات گفتم که برخی اقدامات به یک مد جهانی تبدیل 

شده است به این معنی که اگر ما این کارها را نکنیم، گویی دولت 
ایران بد عمل کرده است. انگار پیروی نکردن از الگوهای جهانی 
به نوعی از دولت ها مشــروعیت زدایی می کنــد. اما می دانیم در 
کشورهای اسپانیا و ایتالیا که درآمد بالا دارند، نظام بیمارستانی 
و درمانی به مرحله فروپاشــی رســید و نمی توانست به نیازهای 
مــردم پاســخ دهد، امــا در ایــران این مســأله رخ نداد. یــا دولت 
پاکســتان ابتدا اعلام کرد قرنطینه نخواهیم داشــت، زیرا فقرایی 
که بر اثر بیکاری می میرند، بیشتر از کسانی خواهد بود که ممکن 
اســت بر اثر کرونا بمیرند، اما دو هفته به ســمت قرنطینه کامل 
رفــت. یــا امریکا و انگلســتان هم در ادامه، مســیر سیاســت های 
خود را تغییر دادند. اما به رغم این تجربه ها، در کشور ما از ابتدا 
این طور گفته می شــد که دولــت دارد بدعمل می کند. در بخش 
حمایتی همه کمک هایی که دولت در نظر گرفته، نزدیک به 100 
هزارمیلیارد تومان اســت که شــاید عدد بزرگی نباشــد، اما وقتی 
آن را با تولید ناخالص داخلی مقایسه می کنیم، می بینیم که در 

نسبت با اقتصاد و شرایط خاص تحریم، قابل توجه است. 
ë  ،اتفــاق خوب ایــن دوره، این بود کــه نهادهای خــارج از دولت

مانند کمیتــه امداد و بنیاد مســتضعفان، ذیل شــورای عالی رفاه 
کمک هــا و حمایت های خود را ســاماندهی کردنــد تا در کمک ها 

دوباره کاری نشود. 
بحران هــا، اعم از اقتصــادی، طبیعی یا بیمــاری، می توانند 
نقــاط عطفــی داشــته باشــند. مثالــی بزنــم. دربــاره وام، دنبال 
راهــی بودیم تا مــردم به سیســتم بانکی مراجعــه نکنند. گفته 
شــد ابزار اعطای وام 12 میلیون تومانی رانندگان تاکســی، سفته 
است که باید بخرند و به بانک ارائه کنند. سپس گفته شد سفته 
الکترونیکی در ایران راه اندازی شــود. همین سفته الکترونیکی، 
یکــی از پروژه هــای اولویــت دار دولت بود که از ســال 96 مطرح 
می شــد، اما اجرا نشده بود، اما در دوره کرونا، در مدت یک ماه، 
قانون آن نوشته شد و ما امروز مقررات سفته الکترونیکی داریم. 
در حــوزه رفــاه اجتماعــی در تــلاش بودیــم ســامانه ای طراحی 
شــود تا همه نیازمندان در آن ثبت شــوند و درعین حال افراد یا 
ســازمان های کمک رســان هم بتوانند از طریــق آن کمک کنند. 
تــا پیش از کرونا، شــرایط این امر فراهم نشــد، امــا با کمک های 
وزارت ارتباطات و با مشارکت کمیته امداد، بهزیستی و معاونت 
رفاه، این ســامانه به مرحله راه اندازی رســیده اســت. این اتفاق 
هم به یمن همگرایی است که دستگاه های مختلف ذیل شورای 

عالی رفاه حاضر شدند، دور هم نشستند و این کار انجام شد.
ë  بســته های معیشــتی حداکثــر 4 مــاه اســت، وام یــک میلیون

تومانی یک مرحله پرداخت می شود، بیمه بیکاری دوره سه ماهه 
پرداخت می شــود، اما کرونــا و پیامدهای اقتصــادی و اجتماعی 
آن هنوز خواهد بود. در پســاکرونا، شــما چه چشم اندازی از حوزه 

رفاهی و اشتغال ما دارید؟
متأســفانه دنیا درحال حرکت به ســمت بحران است و هرچه 
جلوتر می رویم، بحران ها بیشــتر می شــود. به عنوان مثال بحران 
ســقوط ســهام بانک ها که در 1929 در امریکا رخ داد و بار دیگر در 
ســال 2008 تکــرار شــد، ابعاد کوچکی داشــت. یــا فجایع طبیعی 
مانند سونامی، پیامدهایی به این گستردگی نداشته اند. بنابراین، 
برای مقابله با شرایط جدید، باید سیستم های حمایت اجتماعی 
خــود را برای اقدامات گســترده تر آمــاده کنیم. شــاید بتوان گفت 
درحال حرکت به سمتی هستیم که سیستم های رفاهی محوریت 
کارهــا دردولت هــا را بــه دســت بگیرنــد. زیرا اگــر رفاه بــه معنای 
حداقــل معیشــت، در اولویــت سیاســت ها قــرار نگیــرد، امنیــت 
کشورها هم زیر سؤال می رود. می دانید که بهار عربی با خودسوزی 
یک دســتفروش در تونس شروع شــد. این دستفروش رفته بود از 
شهرداری مجوز بگیرد، و وقتی مجوز ندادند، خود را آتش زد و در 
نهایت در بستر نارضایتی های اجتماعی این مسأله به یک بحران 
فراگیــر منطقــه ای تبدیل شــد. مــا هم بایــد ببینیم سیســتم های 
حمایتی ما با چه مشــکلاتی رو به رو هســتند و این ها را حل کنیم. 
اما در کنار سیستم های حمایتی خوب ما باید سیستم های اقتصاد 

کلان خوب داشته باشیم تا بتوانیم از فقرا حمایت کنیم.
ë   و به این ترتیب چشم انداز شما نسبت به مواجهه با این شرایط

چیست؟
چشــم انداز در کل دنیا منفی اســت و نمی شــود چشــم انداز 
مثبتــی را تصویــر کرد، مــا باید ببینیم کــه چه کار بایــد بکنیم یا 
دنبــال چه حوزه های کلی باید باشــیم. می دانیم بــرای اینکه از 
اقشار آسیب پذیر حمایت کنیم، باید پول بیشتری داشته باشیم 
و ایــن پــول هم باید از سیســتم مالیاتــی ما بیایــد، بنابراین باید 
سیســتم مالیاتی خود را هرچــه زودتر بر داده هــای الکترونیکی 
مبتنــی کنیــم تــا بتوانیم جلــوی فــرار مالیاتــی را بگیریــم. یا در 
اقتصاد جلوی ســوداگری را بگیریــم، زیرا این حجم از نقدینگی 
بــه هرجا کــه وارد شــود، می توانــد آن بخــش را حبابــی کند. در 
کنــار اینکــه دولت ها بــرای آنکه بتوانند درآمد بیشــتری داشــته 
باشــند، بایــد ابزارهای بهتری برای شناســایی اقشــار کم درآمد 
و پوشــش های بیشــتر حمایتی داشته باشــیم. خلاصه اینکه اما 
ایــن پدیــده )کرونا( جدید اســت و ما بایــد خود را برای شــرایط 

سخت تری آماده کنیم.
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    برای یک دلار جان خیلی ها 
به خطر می افتد تا ارز فراهم شود 

اما این طور به تاراج می رود

بهاروند: با حذف وزیر، مشکل فیفا حل می شود
حیدر بهاروند، سرپرست فدراسیون فوتبال در جمع خبرنگاران درباره روند مربوط 
به اصلاح اساســنامه فدراســیون گفت:»در تعامل و ارتباط صمیمی و دوســتانه با 
سلطانی فر، وزیر محترم ورزش و جوانان در نهایت وزیر از مجمع فدراسیون حذف 
شد که این موضوع قطعاً مشکلات فیفا و کنفدراسیون در اساسنامه را حل خواهد 
کرد. در کلیات اســتقلال فدراســیون در بحث انتخابات و سایر بخش ها کاملًا حفظ 
شــده و در بحث ماهیت هم طبق قوانین جمهوری اســلامی عمل شــده است. اما 
دوســتانی که مدعی شــدند فیفا در نامه 9 خرداد خود از تعلیق ســخن گفته و یک 
هفتــه ناآرامی را به جامعه تزریق کردند آیا اکنــون می توانند از عملکرد خود دفاع 
کنند؟ آنان مدعی شــدند فیفا 80 ایراد را بر پیش نویس اساســنامه فدراسیون وارد 
کرده است. آیا آنها می توانند برای آگاهی مردم آن 80 ایراد را بگویند؟« سرپرست 
فدراســیون فوتبــال همچنیــن دربــاره شــروع دوبــاره رقابت های باشــگاهی گفت: 
»مطابق دستورالعمل های صادره از سوی وزارت محترم بهداشت، دستور مربوط 
به آغاز فاز تمرین و مسابقات تیم های لیگ های مختلف انجام شد. براین اساس 

مطابق برنامه ریزی صورت گرفته مسابقات هم انجام می شود.«

شیعی: رأی وزیر حذف شد، نه خودش
محمود شــیعی، عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال درباره حذف کرسی 
وزیر ورزش در مجمع این فدراســیون گفت:»وزیر حذف نشــده بلکه بدون 
داشــتن حــق رأی در مجامع این فدراســیون حضور خواهــد یافت تا نقش 
حمایتــی دولــت از فوتبــال ادامه داشــته باشــد. اعمال اصلاحــات مطابق 
جدول زمانبندی فیفا انجام شــده اســت و رفت و برگشــت این اساســنامه 
در جــدول زمانبنــدی در نظــر گرفتــه شــده اســت و بعــد از بحــث میــان 
کارشناســان بــرای رفــع اختلافات، اساســنامه با پاســخ مثبت فیفــا همراه 
خواهد شــد. قرارداد ویلموتس منتشــر شده که در رد ادعای برخی از اعضا 
مبنــی بر بی اطلاعی از مفاد این قرارداد اســت. شــیعی در ایــن باره گفت: 
هر قراردادی توســط اعضای هیأت رئیســه به امضا می رســد. مــا به عنوان 
مطلع صفحه آخر را امضا کردیم.« او در واکنش به اینکه چطور قراردادی 
کــه فدراســیون را متحمل ضرر و زیــان می کرد امضا کردنــد گفت: »این ها 
تعریف هایی اســت که شــما می کنید. باید بررسی شــود که قرارداد سنگین 

بوده یا نه!«  

وزارت ورزش: ویلموتس را وزیر معرفی نکرد
روابــط عمومــی وزارت ورزش و جوانــان در مورد 
مصاحبــه اخیــر تــاج توضیحاتــی را ارائــه کــرد که 
و جوانــان،  از آن آمده:»وزیــر ورزش  در بخشــی 
ویلموتــس یــا هــر مربی دیگــری را به فدراســیون 
فوتبــال معرفی نکــرده بلکه همان طــور که آقای 
تــاج گفتنــد، وزیــر ورزش و جوانــان صرفــاً نامــه 
»جهــت  را  هلنــد«  و  ایــران  فرهنگــی  »انجمــن 
بررســی« به فدراســیون فوتبال ارجــاع داده و این یک رویه معمول اســت 
که برخی افراد، نهادها یا ســازمان ها پیشــنهاد یا درخواستی دارند که برای 
وزارت ورزش و جوانــان ارســال کــرده و وزارت ورزش و جوانان این نامه ها 
را به فدراســیون های مختلف جهت بررســی ارجاع می دهــد. ضمن اینکه 
عبارت »بررســی« به معنای دســتور اقدام نبوده بلکه برای بررسی جوانب 
امر و اتخاذ تصمیم توســط آن فدراســیون اســت و وزارت ورزش و جوانان 

هیچ دخالتی در انتخاب مربیان نداشته و ندارد.« 


